
VIII kadencja

ZAPIS STENOGRAFICZNY 

Posiedzenie 
Komisji Samorządu Terytorialnego 
i Administracji Państwowej (263.) 

w dniu 10 lipca 2015 r.



Zapis stenograficzny jest tekstem nieautoryzowanym.

Porządek obrad: 

1. Rozpatrzenie ustawy o zmianie ustawy – Kodeks wyborczy (druk senacki nr 984, 
druk sejmowy nr 3591).



(Posiedzeniu przewodniczy przewodniczący Janusz 
Sepioł)

Przewodniczący Janusz Sepioł:
Proszę państwa, otwieram posiedzenie Komisji 

Samorządu Terytorialnego i Administracji Państwowej 
w sprawie ustawy o zmianie ustawy – Kodeks wyborczy.

Witam przedstawiciela Państwowej Komisji Wyborczej. 
Witam panią legislator.

Czy pan byłby gotów zreferować istotę projektu?

Dyrektor Zespołu Kontroli Finansowania 
Partii Politycznych i Kampanii Wyborczych 
w Krajowym Biurze Wyborczym 
Krzysztof Lorentz:

Panie Przewodniczący! Wysoka Komisjo!
Może nie jestem najlepszym kandydatem na referu-

jącego, ale rzeczywiście Państwowa Komisja Wyborcza, 
wykonując swój ustawowy obowiązek…

(Wypowiedź poza mikrofonem)
… powiadomiła Sejm o konieczności dokonania zmian 

w podziale na okręgi wyborcze w wyborach do Sejmu i do 
Senatu, i Sejm dokonał zmiany związanej ze zmianami 
w strukturze administracyjnej – nastąpiła zmiana na mapie 
powiatów: zamiast powiatu wałbrzyskiego pojawił się po-
wiat wałbrzyski i miasto na prawach powiatu Wałbrzych.

Wykaz okręgów wyborczych, zarówno w wypadku wy-
borów do Sejmu, jak i do Senatu, zawarty w załącznikach 
nr 1 i 2 do kodeksu wyborczego, opisuje okręgi poprzez 
wymienienie wszystkich powiatów i miast na prawach po-
wiatów wchodzących w skład danego okręgu. Dotychczas 
w opisie okręgu wyborczego nr 2 w wyborach do Sejmu 
i okręgu wyborczego nr 4 w wyborach do Senatu wymie-
niony był powiat wałbrzyski, tak więc teraz powinien być 
wymieniony powiat wałbrzyski i miasto na prawach powia-
tu Wałbrzych. Taka zmiana we wspomnianych załącznikach 
została wprowadzona przez Sejm. Ona powoduje, że opis 
granic okręgów wyborczych staje się zgodny z aktualnym 
podziałem administracyjnym.

Przewodniczący Janusz Sepioł:
Dobrze, wydaje się, że sprawa jest klarowna.
Pan senator Matusiewicz chciałby zapytać…

Senator Andrzej Matusiewicz:
Ja chciałbym zapytać: tak słyszałem, że to ma dotyczyć 

też Zielonej Góry i Piły… Nie?
(Głos z sali: Nie.)
To jest komplet?
(Głos z sali: Do kogo pytanie?)
Pytanie do pana przedstawiciela Państwowej Komisji 

Wyborczej.

Dyrektor Zespołu Kontroli Finansowania 
Partii Politycznych i Kampanii Wyborczych 
w Krajowym Biurze Wyborczym 
Krzysztof Lorentz:
Nie ma takiej potrzeby w związku ze zmianą admini-

stracyjną w Zielonej Górze. Tam jest zmiana na poziomie 
gminnym, tymczasem gminy nie są wymieniane w za-
łącznikach, to dotyczy tylko powiatów i miast na prawach 
powiatu, bo tak skonstruowane są załączniki do kodeksu.

Przewodniczący Janusz Sepioł:
Senator Gintowt-Dziewałtowski.

Senator Witold Gintowt-Dziewałtowski:
Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo, zmiana 

de facto ma charakter redakcyjny, wnoszę więc o przyjęcie 
ustawy bez poprawek.

Przewodniczący Janusz Sepioł:
Dobrze, padł wniosek legislacyjny.
Czy ktoś z państwa chciałby jeszcze zabrać głos?
Pan senator Pająk, proszę bardzo.

Senator Andrzej Pająk:
Panie Przewodniczący, no szkoda, że to jest procedowane 

w taki sposób, że dziś to było w Sejmie, a już to chcemy szyb-
ko przyjąć w Senacie, jest bowiem taki problem, że tak po-
wiem, który można by tu rozpatrzeć, odnośnie do Senatu.

Proszę państwa, ja jestem z okręgu, w który jest sześćset 
pięćdziesiąt tysięcy… To jest największy okręg w Polsce, 
i nie wiem, czy nie byłoby dobrze – ale to już na pewno 
nie dzisiaj, bo spieszymy się bardzo – podzielić ten okręg 
na mniejsze. Bo dlaczego ma być taki duży…

(Początek posiedzenia o godzinie 13 minut 54)
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Czy w sprawie tego rozwiązania jeszcze ktoś chciałby 
zabrać głos?

Nie ma zgłoszeń, więc proponuję przegłosować wnio-
sek pana senatora Gintowt-Dziewałtowskiego o przyjęcie 
ustawy bez poprawek.

Kto z państwa jest za? (12)
Dwanaście głosów za.
Dobrze, dziękuję bardzo.
Czy jest ochotnik do roli sprawozdawcy?
(Wypowiedź poza mikrofonem)
Pan senator Gintowt-Dziewałtowski się zgłosił.
Bardzo dziękuję, Panie Ministrze. Dziękuję pani legi-

slator. Dziękuję państwu.
Zamykam posiedzenie Komisji Samorządu 

Terytorialnego i Administracji Państwowej.
Za chwilę będziemy mieli następne posiedzenie.

Z tego, co wiem, wynika, że województwo śląskie 
ma chyba nadreprezentację, a w Małopolsce chyba jest 
mniej – i nie wiem, czy to nie powinno kiedyś być po-
ruszone i zmienione. Ale to na pewno nie jest na dzisiaj. 
Uważam jednak, że kiedyś to chyba powinno być tak 
zrobione.

(Wypowiedź poza mikrofonem)

Przewodniczący Janusz Sepioł:

Nie, nie. Odnotowujemy ten głos. Wiadomo, że w sy-
tuacji istnienia okręgów jednomandatowych do Senatu jest 
problem z reprezentatywnością poszczególnych okręgów. 
Ale to musiałoby być, co też wiadomo, odrębną inicjatywą 
legislacyjną…

 
 

(Koniec posiedzenia o godzinie 13 minut 59)
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